

EEX successfully launched Baltic-Finnish gas markets

The European Energy Exchange (EEX) has successfully launched new products for the Baltic-Finnish gas markets on 9 September. The extended product offering comprises products for the gas spot (Within-Day, Day, Weekend, Saturday, Sunday, Bank Holiday, Individual Day) and derivatives (Month, Quarter, Season, Year) markets for Lithuania, the common market area of Latvia-Estonia and Finland. In addition, EEX facilitates location spread trading between these markets and selected other European gas markets tradable at EEX.

On the first day of trading, a total volume of 19,366 MWh was traded. The first trade concluded was a Within Day trade by Alexela and AJ Power Gas.

Peter Reitz, CEO of EEX, explains: *"The integration of the Baltic-Finnish gas markets into the joint gas market platform of EEX enables participants from the region to gain access to all EEX gas markets with one single membership and opens up the Baltic-Finnish markets to a wider network of participants which has a positive impact on the liquidity of these markets. We are committed to further developing our offering in close cooperation with the clients trading in these products. In this context, GET Baltic will remain the key center of competence for the local markets."*

Giedrė Kurmė, CEO of GET Baltic, comments: *"For more than two years, we worked closely with our clients to prepare for this important change. Through dozens of webinars, workshops, and meetings, we ensured market participants were ready for the new step. Thanks to this consistent preparation, the transition to the EEX platform was smooth. I am confident that integrating the Baltic-Finnish markets into EEX will build on the strong foundation laid by GET Baltic and further accelerate the region's success in gas trading. GET Baltic will continue to play an active role within the EEX Group, ensuring that the specific needs of local market participants are well understood and addressed."*

"It is great to see that the liquidity in EEX Baltic spot markets is still there where we left off with GET Baltic. For now, it is good to know that the fear that the Baltic spot market will lose some liquidity with the migration has not materialised," said Kalvi Nõu, Energy Portfolio Manager of Alexela.

"The launch of the new EEX market areas represented a significant milestone for AJ Power Gas. We prepared thoroughly for this transition and are pleased to have concluded the first ever trade on the new platform. We are confident that the new platform, powered by the expertise of EEX and ECC, will prove to be a valuable instrument for natural gas traders working to deliver the best outcomes for customers across the Baltics and Finland," said Krišjānis Baidekalns, Deputy Director of AJ Power Group.

He added: *"We also wish to offer our heartfelt thanks to everyone at GET Baltic, EEX, and ECC who supported us throughout this transformation process from day one, and we look forward to continuing our fruitful cooperation in the future."*

Up until the launch of Baltic-Finnish gas markets at EEX, these markets were offered by GET Baltic as part of EEX Group.

The **European Energy Exchange (EEX)** is a leading energy exchange which builds secure, successful and sustainable commodity markets worldwide – together with its customers and partners. As part of EEX Group, it serves international power, natural gas, environmental, freight and agricultural markets, and provides data, reporting and registry services. EEX is an enabler of the energy transition and decarbonisation, advancing renewables integration through dedicated products and services, including those related to guarantees of origin. More information: www.eex.com

EEX startet erfolgreich Handel für die baltisch-finnischen Gasmärkte

Die European Energy Exchange (EEX) hat am 9. September erfolgreich neue Produkte für die baltisch-finnischen Gasmärkte gestartet. Das erweiterte Produktangebot umfasst Produkte für den Spotmarkt für Erdgas (mit Kontrakten für Within-Day, Tag und Wochenende) sowie für den Gas-Terminmarkt (Kontrakte für Monate, Quartale, Halbjahre und Jahre). Diese Produkte bietet die EEX nunmehr für Litauen, die gemeinsame Marktzone Lettland-Estland und Finnland an. Darüber hinaus ermöglicht die EEX den Handel von Location Spreads zwischen diesen Märkten und weiteren europäischen Gasmärkten, die an der EEX handelbar sind.

Am ersten Handelstag wurde ein Gesamtvolumen von 19 366 MWh umgesetzt. Der erste Geschäftsabschluss erfolgte im Within-Day-Handel zwischen Alexela und AJ Power Gas.

Peter Reitz, CEO der EEX, erklärt: *„Die Integration der baltisch-finnischen Erdgasmärkte in die gemeinsame Gas-Handelsplattform der EEX ermöglicht es Teilnehmern aus der Region, mit nur einer Mitgliedschaft Zugang zu allen EEX-Gasmärkten zu erhalten und öffnet die baltisch-finnischen Märkte für ein breiteres Netzwerk an Teilnehmern. Davon erwarten wir positive Effekte auf die Liquidität dieser Märkte. Wir werden unser Angebot in enger Zusammenarbeit mit den Kunden, die diese Produkte handeln, weiterentwickeln und hierbei wird GET Baltic das zentrale Kompetenzzentrum für diese lokalen Märkte bleiben.“*

Giedrė Kurmė, CEO von GET Baltic, kommentiert: *„Mehr als zwei Jahre lang haben wir eng mit unseren Kunden zusammengearbeitet, um diese Migration vorzubereiten. Durch Dutzende von Webinaren, Workshops und Meetings haben wir sichergestellt, dass die Marktteilnehmer auf den neuen Schritt vorbereitet waren. Dank dieser konsequenten Vorbereitung verlief der Übergang auf die EEX-Plattform reibungslos. Ich bin zuversichtlich, dass die Integration der baltisch-finnischen Märkte in die EEX auf dem starken Fundament von GET Baltic aufbauen und den Erfolg unserer Region im Gashandel weiter beschleunigen wird. GET Baltic wird weiterhin eine aktive Rolle innerhalb der EEX Group einnehmen und sicherstellen, dass die spezifischen Bedürfnisse der lokalen Marktteilnehmer gut verstanden und berücksichtigt werden.“*

„Es ist gut zu sehen, dass die Liquidität an den baltischen Spotmärkten der EEX weiterhin dort ist, wo wir mit GET Baltic aufgehört haben und dass sich die Befürchtung, dass der baltische Spotmarkt durch die Migration an Liquidität verlieren könnte, nicht bewahrheitet hat“, sagte Kalvi Nõu, Energieportfoliomanager von Alexela.

„Die Einführung der neuen EEX-Marktgebiete ist ein wichtiger Meilenstein für AJ Power Gas. Wir haben uns intensiv auf diesen Übergang vorbereitet und freuen uns, das erste Handelsgeschäft auf der neuen Plattform abgeschlossen zu haben. Wir sind überzeugt, dass sich die neue Plattform mit der Expertise von EEX und ECC als wertvolles Instrument für Erdgashändler erweisen wird, die im Baltikum und in Finnland optimale Ergebnisse erzielen möchten“, sagte Krišjānis Baidekalns, stellvertretender Direktor der AJ Power Group.

Er fügte hinzu: *„Wir bedanken uns herzlich bei allen Mitarbeitern von GET Baltic, EEX und ECC bedanken, die uns vom ersten Tag an bei diesem Transformationsprozess unterstützt haben, und wir freuen uns auf die Fortsetzung unserer erfolgreichen Zusammenarbeit in der Zukunft.“*

Bis zur Einführung der baltisch-finnischen Gasmärkte an der EEX wurden diese Märkte durch die Börse GET Baltic, Teil der EEX Group, angeboten.

Die **European Energy Exchange (EEX)** ist eine führende Energiebörse, die gemeinsam mit ihren Kunden und Partnern weltweit sichere, erfolgreiche und nachhaltige Rohstoffmärkte aufbaut. Als Teil der EEX Group bedient sie internationale Strom-, Erdgas-, Umwelt-, Fracht- und Agrarmärkte und bietet Daten-, Reporting- und Registerdienstleistungen an. Die EEX ist ein Wegbereiter der Energiewende und Dekarbonisierung und treibt die Integration erneuerbarer Energien durch spezielle Produkte und Dienstleistungen voran, beispielsweise im Zusammenhang mit Herkunftsnachweisen. Weitere Informationen:
<https://www.eex.com/de/>

KONTAKT

EEX Public Relations
T +49 341 2156-300
presse@eex.com

Mehr Informationen:

www.eex.com
www.eex-group.com